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– De-a lungul timpului, ştiinţe-
le socio-umane şi-au găsit un loc 
bine meritat printre disciplinele 
tehnico-inginereşti la UTM. Cum a 
evoluat învăţământul umanistic la 
Universitatea Tehnică şi cine sunt 
promotorii acestuia?

– Iniţial, la Universitatea Tehnică 
au existat mai multe catedre umani-
tare: de istorie, filosofie, politologie, 
economie. Ulterior, primele trei au 
fost comasate în Catedra de Ştiinţe 
Socio-Umane, iar Catedra de Eco-
nomie a trecut la Facultatea de Ingi-
nerie Economică şi Business, trans-
formându-se de fapt într-o catedră 
de specialitate. Fondatori ai acestor 
catedre au fost S. Ţaranov, N. Vasi-
liev, V. Aculai. Pe parcursul anilor la 
cârma lor s-au aflat: C. Stratievschi, 
V. Ursu, O. Adamov, V. Zaharov, A. 
Cojocaru, N. Şaşcov, F. Vârţanu, V. 
Aculai, I. Vangheli. După comasare, 
Catedra de Ştiinţe Socio-Umane a 
fost condusă de F. Vârţanu, I. Van-
gheli, M. Braga. Iar numărul peda-
gogilor umanişti care au activat la 
noi în toţi aceşti ani depăşeşte cifra 
de o sută. Printre ei: C. Stratievschi, 
V. Toncovidov, N. Şaşcov, I. Gu-
meniuc, N. Şavelschi, V. Gamov, 
V. Saca, C. Zavtur, D. Borş, O. Ada-
mov, I. Malicov, A. Cojocaru, E. Za-
tâşneac, A. Cuconescu, A. Apostu, 
N. Şevţov, C. Bronici, G. Pancenco, 
M. Popovitcenco, N. Malicov, F. 
Doroganici, I. Buga, P. Andrieş, A. 
Alexa, N. Piotrovschi, E. Stanev, Z. 
Chitoroagă, R. Samoteev. În pre-
zent la catedră activează 14 profe-
sori titulari.

Pe timpuri, la Catedra de Ştiinţe 
Socio-Umane s-au predat mai multe 
cursuri importante pentru cultura 
generală a studenţilor: politologia, 
istoria, culturologia, filosofia, educa-
ţia pentru sănătate, istoria religiilor, 
sociologia. Actualmente se predă: 
etica profesională, bazele comuni-
cării, cultura vorbirii şi filosofia. 

De exemplu, cursul „Cultura vor-
birii”, introdus la indicaţia Ministeru-
lui Educaţiei, este foarte important. 
Potrivit specialiştilor, în ultimul timp 
nivelul culturii comunicării s-a dimi-
nuat simţitor. Asistăm la scăderea 
dramatică a vocabularului lingvistic. 
O amprentă specifică o are şi biling-
vismul caracteristic societăţii noas-
tre. Limbajul este o parte a culturii 
societăţii (este acel liant ce uneşte 
şi transmite din generaţie în gene-
raţie realizările tehnico-ştiinţifice, 
cunoştinţele, valorile, normele so-
ciale etc.). Filosoful austriac Ludwig 
Wittgenstein spunea: „Limitele lim-
bajului meu înseamnă limitele lumii 
mele.” Societatea şi statul au nevoie 
de cadre înalt calificate, deci pose-
darea abilităţilor de comunicare ca-
pătă un contur pragmatic. În aproa-
pe toate ofertele de muncă criteriul 
principal de selectare a candidatului 
ţine de comunicativitatea acestuia. 
De la un specialist cu studii supe ri-
oa re se cere o comunicare fluentă, 
un vocabular adecvat. A. P. Cehov 
scria: „Pentru un om inteligent a vorbi 
rău trebuie să fie considerat tot aşa de 
indecent, precum să nu ştie să citeas-
că sau să scrie...”.

Bazele comunicării şi Cultura 

vorbirii le cultivă viitorilor ingineri 
abilităţi de a formula mesaje clare, 
inteligibile, de a-şi adapta stilul de 
comunicare în funcţie de contextul 
social, bazându-se pe normele eti-
ce; a exprima şi interpreta gânduri, 
sentimente şi fapte atât verbal, cât 
şi în scris; precum şi abilităţi de lucru 
cu textele oficiale – redactarea unei 
scrisori de recomandare, a unui CV 
etc. 

 Etica profesională are menirea 
de a determina cerinţele faţă de mo-
delul etic al inginerului: responsabi-
litatea socială şi profesională a aces-
tuia; acomodarea rapidă într-un co-
lectiv nou; iar în cazul unui conflict 
să determine cauza acestuia, să-şi 
aleagă strategia de comportament 
reieşind din analiza situaţiei, să di-
rijeze conflictul; bazându-se pe nor-
mele de protocol şi etichetă. Rolul 
eticii rezidă în găsirea unui echilibru 
între interesele organizaţiilor şi cele 
ale grupurilor implicate; orien tează 
personalitatea spre o mai bună in-
tegrare atât în societate, la locul de 
muncă, cât şi în familie.

Cursul de Filosofie conţine un şir 
de probleme legate de dezvoltarea 
gândirii filosofice în istoria omenirii, 
rolul ei în diferite epoci, interacţiu-
nea ei cu cultura societăţii, dar şi cu 
alte ştiinţe: fizica, matematica, ştiin-
ţele tehnice. De asemenea se studi-
ază teoriile contemporane despre 
Univers, structura conştiinţei şi posi-
bilităţile tehnice de creaţie a maşini-
lor „înţelepte”, problemele filosofice 
ale dezvoltării tehnicii.

– În ce măsură studenţii UTM 
conştientizează importanţa şi ne-
cesitatea disciplinei de filosofie?

– Este o întrebare foarte im-
portantă. Lumea contemporană 
este destul de pragmatică. Se zice 
că americanii ar spune: „Dacă eşti 
deştept, de ce nu eşti şi bogat?”. Într-
adevăr, într-o lume în care multe se 
măsoară doar în bani, care ar fi locul 
unei ştiinţe care nu vorbeşte despre 
bani, ci despre adevăr, dreptate, 
bine, frumos? În timpurile nu prea 
îndepărtate nimeni nu ar fi pus la 
îndoială necesitatea unei asemenea 
ştiinţe, cum este filosofia. Îmi amin-
tesc, într-o discuţie cu dl decan Ser-
giu Andronic dânsul afirma: „Păi, fi-
losofia m-a ajutat foarte mult la scrie-
rea disertaţiei de doctor în ştiinţe.” 

Filosofia are o putere metodo-
logică extraordinară. În convorbirile 
purtate de-a lungul anilor cu profe-
sorii despre puterea de înţelegere a 
filosofiei nu prea am auzit ca cineva 
să neglijeze importanţa acestei şti-
inţe. Pe timpuri, filosofia era prote-
jată de stat! Acum însă lucrurile stau 
puţin altfel. Deşi este inclusă în no-
menclatorul Ministerului Educaţiei, 
se aud voci care îi pun la îndoială 
necesitatea, motivând diferit dizgra-
ţia în care intră această ştiinţă. Unii 
sunt de părere că în universităţile 
apusene nu prea se predă filosofie. 
Catedra a făcut cercetări în dome-
niu (timp de 10 ani având ca temă 
de cercetare ştiinţifică umanizarea 
învăţământului tehnic) şi a consta-
tat că lucrurile stau de fapt altfel: 
universităţile tehnice din lume au 

Filosofia – o punte de legătură între 
ştiinţele inginereşti şi cele umanistice
Interviu cu dl conf., dr. Mihai Braga, şeful 
Catedrei de Ştiinţe Socio-Umane a UTM
Adevărata filosofie constă în a face 
nu cărţi, ci oameni.

(Ludwig Feuerbach)

cursuri de filosofie, doar că acestea 
sunt legate de tradiţiile învăţămân-
tului din aceste ţări. 

Steve Jobs consideră că oamenii 
de ştiinţă nu pot fi unilaterali. Este 
bine să cunoaştem şi artele, pentru 
a deveni un cineva în domeniul şti-
inţelor. Albert Einstein, creatorul 
teoriei relativităţii, unul din marii 
fizicieni ai sec. XX, cânta la vioară şi-i 
plăcea mult literatura. Unul dintre 
autorii preferaţi ai fizicianului era 
Fiodor Dostoievski. 

Toţi cei care au studiat filosofia în 
şcoala sovietică ştiu că prima parte 
a filosofiei se numea materialismul 
dialectic, care nu avea nimic comun 
cu problemele sociale şi umanitare. 
Erau studiate probleme ale struc-
turii universului, teoria cunoaşterii, 
conştiinţa, categoriile gândirii etc. 
După ultimele sistematizări din do-
meniul cercetărilor ştiinţifice, struc-
tura ştiinţelor contemporane este 
următoarea: ştiinţe filosofice, ştiinţe 
logico-matematice, ştiinţe naturale, 
ştiinţe umanitare. După cum ve-
dem, filosofia nu intră în categoria 
ştiinţelor umanitare, este separată. 
Pentru că este o ştiinţă mai genera-
lă, cercetează lumea ca pe o integri-
tate – atât problemele naturii, cât şi 
ale societăţii, dar totuşi nu înlocu-
ieşte ştiinţele din aceste domenii. 
Filosofia cercetează principiile ge-
nerale ale lumii. Din acest punct de 
vedere, ea poate fi numită o ştiinţă a 
naturii, nu doar o ştiinţă umanitară. 
De fapt însă, aceste categorisiri nu 
sunt corecte. Filosofia îşi are rolul şi 
locul său în cadrul ştiinţelor, după 
generalitatea problemelor pe care 
le abordează. Cel mai important lu-
cru pe care îl aduce filosofia în înţe-
legerea acestei lumi, este că lumea 
nu poate fi privită în afara omului, 
adică în calitate de un cosmos sau 
univers pustiu. Acest lucru îl fac şti-
inţele naturii, menirea lor fiind de a 
cerceta fenomenele naturii în mod 
obiectiv, aşa cum sunt, fără vreoo 
influenţă asupra lor. Iar în ceea ce 
priveşte filosofia, aceasta cercetea-
ză lumea în relaţia sa cu omul, acor-
dându-i-se prioritate omului, şi nu 
acestei pustietăţi universale, care a 
existat înaintea noastră singură şi 
cel mai probabil că va exista şi după 
noi, de asemenea singură.

Dacă am studia lumea numai 
din punctul de vedere al ştiinţelor 
naturii, unde obiectul principal este 
doar un oarecare fenomen sau pro-
ces natural, atunci am putea crea o 
gândire atrofiată, care poartă nu-
mele de gândire scientistă şi priveş-
te lumea ca pe un obiect care poate 
fi supus oricărui experiment pentru 
a afla adevărul. 

Ca să înţelegem care este rolul 
filosofiei, vom menţiona: în rezulta-
tul dezbaterilor purtate de filosoful 
englez Bertrand Russel cu A. Ein-
stein, în 1955 a fost semnat „Mani-
festul Russel-Einstein”, care a pus 
fundamentul Mişcării Pugwash (Pu-
gwash Conferences on Science and 
World Affairs) pentru neproliferarea 
armelor nucleare, la care au aderat 
în primul rând fizicienii. Aş menţio-
na de asemenea şi faptul că a fost 
nevoie de activitatea filosofului 
Bertrand Russell că să se organize-
ze mişcarea internaţională a savan-
ţilor şi oamenilor de cultură pentru 
salvarea omenirii. Aceasta vorbeşte 
despre ceva!

Importantă pentru înţelegerea 

rolului şi locului oricărei îndeletni-
ciri şi a relaţiei acesteia cu filosofia 
este şi următorul deziderat al lui 
Steve Jobes – înţelepciunea. „Mi-aş 
da toate cunoştinţele în tehnologie 
pentru o după-amiază petrecută cu 
Socrate”, scria Jobes. Curioasă dorin-
ţă: el, inventatorul, să se întâlnească 
cu un filosof. De parcă astăzi ştiinţa, 
cu marile ei descoperiri şi succese 
excepţionale, nu ar fi mai puternică 
decât filosofia, chiar dacă pentru unii 
nu are prea multă însemnătate? De 
ce totuşi unul din marii inventatori 
ai contemporaneităţii ar dori să se 
întâlnească cu un gânditor din sec. 
V dinaintea erei noastre? Problema 
este următoarea: marii gânditori au 
ce-şi spune unul altuia, au ce învă-
ţa unii de la alţii. Şi Socrate, înainte 
de moarte, în timpul procesului ju-
diciar intentat împotriva sa, a dorit 
să se întâlnească cu marii gânditori 
care l-au precedat. „Dacă ajungem 
pe tărâmul celălalt, scăpând de cei ce 
se zic aici judecători şi să găsim acolo 
pe adevăraţii judecători, acei care se 
spune că împart pe acolo dreptatea... 
Ce n-aş da să pot descoase puţin... pe 
nenumăraţii bărbaţi, cu care ar fi o 
fericire de nespus să trăieşti şi să stai 
de vorbă, observându-i.” (Platon. Di-
aloguri. Apologia. p. 116)

– Cum însuşesc studenţii ma-
teria de filosofie? Şi, în general, 
care este impactul filosofiei asupra 
tinerei generaţii? În ce măsură se 
atinge scopul de a crea o atmosfe-
ră moral-psihologică favorabilă în 
universitate, de a construi relaţii 
benefice profesor-student?

– Impactul în general este po-
zitiv. Marea majoritate studiază 
materia. Au interes. Dar aceasta 
depinde şi de nivelul de dezvol-
tare a fiecărui student. Pentru a 
înţelege materia predată la acest 
curs, este nevoie şi de o anumită 
pregătire, chiar şi de predispoziţie, 
deoarece unii studenţi nu consi-
deră filosofia drept obiect de spe-
cialitate. Mă bucură faptul că unii 
studenţi ne cer sfatul: ce cărţi să 
citească pentru cultura lor genera-

lă. Este important că vin la curs şi 
dintre acei care au studiat filosofia 
în anii trecuţi. 

- Ce activităţi importante îşi 
mai înscrie în palmares Catedra de 
Ştiinţe Socio-Umane a UTM?

- La catedră activează cu suc-
ces Clubul filosofic, la care în afara 
studenţilor UTM şi a profesorilor 
catedrei participă şi profesori ai 
altor catedre. Adeseori, la şedinţe-
le Clubului participă şi personali-
tăţi marcante ale RM. În ultimii ani 
am avut şedinţe lărgite, la care au 
participat studenţi ai Facultăţii de 
Filosofie de la Universitatea AŞM, 
unele şedinţe au avut loc chiar în 
localul Academiei. În fiecare an, în 
luna aprilie, deja de 15 ani, orga-
nizăm Conferinţa „Ştiinţele socio-
umane şi progresul tehnico-ştiin-
ţific”, la care participă profesori de 
la toate universităţile din RM. Este 
foarte important că în ultimii ani la 
aceste conferinţe participă şi profe-
sori de la diferite catedre ale UTM 
– de exemplu, matematicianul Ion 
Valuţă, fizicianul V. Chistol, eco-
nomistul, iar acum şi decanul V. 
Mămăligă, şeful de catedră V. Dul-
gheru, lectorul Elena Madan. Des-
pre aceste conferinţe scrieţi de fapt 
şi dvs. în ziarul UTM „Mesager Uni-
versitar”. Anul acesta ne-am dori o 
participare mai amplă a catedrelor 
de specialitate la această conferin-
ţă. Aceasta ne-ar oferi posibilitatea 
de a ne cunoaşte mai bine interese-
le ştiinţifice. Aş menţiona şi faptul 
că profesorii catedrei noastre sunt 
invitaţi în calitate de preşedinţi ai 
comisiei examenelor de licenţă în 
diferite universităţi sau de recen-
zenţi ai lucrărilor de licenţă. De 
asemenea, reprezentanţii catedrei 
participă la seminarele ştiinţifice 
de susţinere a tezelor de doctor în 
ştiinţă şi doctor habilitat. Altfel zis, 
ne manifestăm pe diverse planuri, 
ceea ce constituie pentru noi un 
prilej de mândrie.

– Mult succes în continuare, 
domnilor filosofi!


